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Nr 339.

Kungl. 'Maj-.ts proposition till riksdagen angående anvisande 
av anslag å tillägg sstat för år 1920 under fjärde huvud
titeln för täckande av under år 1919 uppkomna brister 
å vissa ordinarie reservationsanslag; given Stockholms 
slott den 12 mars 1920.

Under åberopande av bilagda utdrag av statsrådsprotokollet över 
lantförsvarsärenden för denna dag vill Kungl. Magt härmed föreslå riks
dagen

att för täckande av de å vissa i statsrådsprotokollet omförmälda 
ordinarie reservationsanslag för år 1919 uppkomna brister å tilläggsstat 
för år 1920 under fjärde huvudtiteln anvisa ett förslagsanslag av högst 
3,196,988 kronor.

De till ärendet hörande handlingar skola tillhandahållas riksdagens 
vederbörande utskott.

GUSTAF.
P. Albin Hansson.
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2 Kung!. Maj:ts Proposition Nr 339

Utdrag av protokollet öve1)' lantförsvarsärenden, hållet inför Hans 
Maj:t Konungen i statsrådet ä Stockholms slott den 12 
mars 1920.

N ärvarande:
Hans excellens herr statsministern Branting,
Hans excellens herr ministern för utrikes ärendena friherre Palmstierna,
Statsråden: Undén,

Thorsson,
Olsson,
Sandler,
Nothin,
Nilsson,
Eriksson,
Svensson,
Hansson.

departementschefen, statsrådet Hansson, anförde härefter följande: 
»Vid anmälan den 7 januari 1920 av de medelsbehov, som under 

fjärde huvudtiteln borde tillgodoses genom anslag å tilläggsstat för år 
1920, yttrade föredragande departementschefen under punkten 24, att 
enligt vad han inhämtat, komme på grund av förhållanden, vilka vid 
uppgörandet av förslag till riksstat för år 1919 icke kunnat förutses, 
brister att uppstå å vissa av fjärde huvudtitelns reservationsanslag för 
nämnda år. Ifrågavarande brister, vilka då icke vore till siffran kända 
men kunde approximativt beräknas till 3,500,000 kronor, syntes böra 
täckas genom anslag å tilläggsstat för innevarande år. För tilläggs- 
statens avjämnande borde beloppet upptagas till 3,500,017 kronor.

I enlighet härmed föreslog Kungl. Maj:t riksdagen att, i avvaktan 
på den proposition, som kunde komma att avlåtas angående täckande av 
brister å vissa ordinarie reservationsanslag, tillsvidare under fjärde huvud
titeln å tilläggsstat för år 1920 beräkna ett förslagsan sia»' av högst 
3,500,017 kronor.



Kung1. Mnj.ts Proposition Nr 3.-19. 3

Med skrivelse den 8 mars 1920 har nu arméförvaltuingeu till Kung!.
Maj:t överlämnat särskilda från intendents- och civila departementen samt 
sjukvårdsstyrelsen gjorda framställningar rörande täckande av de brister, 
som uppkommit å vissa under nämnda departements och styrelses för
valtning ställda reservationsanslag för år 1919. Av nämnda framställ
ningar framgår, att brister uppstått å följande anslag, nämligen:

1. Ridskolan.
2. Kasernutredning samt ved, ljus och vatten.
3. Armens sjuk- och veterinärvård samt hovbeslag in. m.
Beträffande de uppkomna bristerna har arméförvaltningen anfört, att

ämbetsverkets huvudbok, som författningsenligt skulle vara avlämnad 
inom utgången av april månad, visserligen ännu icke avslutats, men att 
bokslutsarbetet dock vore så långt framskridet, att bristerna kunnat mod 
erforderlig noggrannhet beräknas.

Jag övergår nu till att närmare redogöra för de å förenämnda an
slag uppkomna bristerna.

1. Anslaget till ridskolan.
Efter därom av chefen för ridskolan gjord framställning anvisade 

Kungl. Maj:t genom brev den 18 oktober 1917 ett belopp av 37,500 
kronor i och för införande av elektrisk belysning vid ridskolan och andra 
vid Strömsholm belägna institutioner och enskilda företag. Ifrågavarande 
belopp anvisades å förskottstitel, men har sedermera täckts genom an
slag å tilläggsstaten för år 1918.

Ordinarie reservationsanslaget till ridskolan var i riksstaten för år 
1919 upptaget med 59,000 kronor. Enligt den för ridskolan fastställda 
staten voro av nämnda belopp 21,367 kronor avsedda för bestridande 
av vissa omkostnader vid skolan, såsom städning, uppvärmning, belys
ning, underhåll av inventarier, rid- och stallpersedlar, vapen, byggnader 
och hinderbana, anordnande av' släp]akter m. m., samt 7,000 kronor 
för ersättning till lärare och elever för nödiga resor och transporter av 
tjänstehästar m. m.

Uti skrivelse den 8 mars 1920 har r.u arméförvaltningens civila civila depar- 
departement anmält, att chefen för ridskolan i skrivelse till departe- ^^åtau- 
mentet den 21 november 1919 hemställt om anvisande av tillhopa 18,494 ning. 
kronor 51 öre till gäldande av merkostnader utöver det genom före
nämnda brev den 18 oktober 1917 anvisade belopp i och för anord
nande av elektrisk belysning vid ridskolan.
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Ifrågavarande merkostnader vore till en del föranledda av de sedan 
det ursprungliga kostnadsförslagets uppgörande ökade prisen å erforder
liga materialier och råvaror, genom vilka anläggningsarbetena medfört
en ökad utgift av.............................................................. kronor 6,262: 61

Därtill hade kommit några förut oberäknade utgifts
poster nämligen
för anskaffande av nya transformatorer........................... » 3,544: 50
för ledningsnätets anslutning till vattenfallsstyrelsens

högspänningsledning Västerås—Köping................... » 1,187:40
samt för ett av vattenfallsstyrelsen i kontrakt rörande 

leverans av elektrisk energi betingat konjunktur
tillägg ....................................................................  » 7,500: —

eller tillhopa kronor 18,494: 51
Sistnämnda utgift hade icke bestritts förr än under innevarande år, 

men då medel för densammas gäldande icke kunde beredas av ridsko
lans eget anslag, hade skolchefen ansett riktigast att medräkna beloppet 
i förevarande slutredovisning.

Enligt den plan för ifrågavarande elektrifieringsarbete, som legat 
till grund för Kungl. Maj:ts beslut om ridskolans förseende med elekt
riskt ljus, skulle den erforderliga kraften levereras av Surahammars 
bruks aktiebolag, och skulle med den tillhandahållna energikvantiteten 
fyllas behovet av elektriskt ljus icke blott vid ridskolan samt statens 
depåer vid Strömsholm och Utnäslöt, utan även vid de statsverket icke 
tillhörande Västmanlands läns sinnesslöanstalt och egendomen Kungs
ladugården. Ridskolan skulle gent emot bolaget ställa sig såsom huvud
abonnent för det sålunda bildade Strömsholms distribueringsnät samt av 
ovannämnda medintressenter uppbära, utom deras andelar av engångs
kostnaderna, vissa avgifter för den årliga strömförbrukningen.

Ovannämnda åtagande av Surahammars bruks aktiebolag hade emel
lertid tillkommit endast såsom ett provisoriskt ordnande av ridskolans 
belysningsfråga, intill dess statens högspänningsledning Västerås— 
Köping hunne färdigställas, varefter Strömsholms distribueringsnät skulle 
anslutas till sistnämnda ledning.

Arméförvaltningens civila departement, som på grund av nyssan- 
förda omständigheter icke ansett sig böra framställa någon erinran mot 
uppkomsten av förutnämnda oberäknade kostnader för elektrifieringsan- 
läggningen, hade dock funnit desamma icke böra i sin helhet påvila 
statsverket utan böra med någon del drabba de till distribueringsnätet 
anslutna enskilda strönravnämarna. Efter skriftväxling med skolchefen

Kung], Maj:ts Proposition Nr 339.
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hade befunnits, att kostnaden för nätets anslutning till vattenfallsstyrel
sens högspänningsledning ävensom konjunkturtillägget borde med om
kring resp. 17 och 0,5 procent gäldas av Västmanlands läns sinnesslö-
anstalt och egendomen Kungsladugården. De belopp, som på sådant
sätt kunde återvinnas, och varom skolchefen anmodats vidtaga åtgärder, 
utgjorde tillhopa 2,035 kronor 20 öre, och skulle därigenom ovanan
förda medelsbehov minskas till 16,459 kronor 31 öre.

I en senare till departementet avgiven skrivelse av den 9 februari
1920 hade emellertid skolchefen uppgivit de under år 1919 bestridda
merkostnaderna uppgå till inalles 11,051 kronor 59 öre, vilket belopp, i 
jämförelse med ovan omförmälda poster å (6,262: 61 + 3,544: 50 4- 1,187: 40 
=) 10,994: 51, visade en ökning av omkostnaderna för elektrifieringsan- 
läggningen å 57 kronor 8 öre. Efter skeende återbetalning av de en
skilda avnämarnas andel av nytillkomna kostnader, återstode således å 
de för ifrågavarande anläggning anvisade medel en brist å [(11,051: 59 
+ 7,500:—) — 2,035:20=] 16,516 kronor 39 öre, vilken summa, sedan 
det för ändamålet ursprungligen beviljade beloppet redan slutredovisats 
å anslag under tilläggsstat för år 1918, avförts å anslaget till ridskolan 
för år 1919 med undantag av posten å 7,500 kronor, vilken först redo
visats å ridskolans andel av undervisningsanslaget för innevarande år.

Utöver ovan anförda brist hade skolchefen i nyssnämnda skrivelse 
den 9 februari 1920 anmält merutgifter å åtskilliga undertitlar av 1919 
års anslag till ridskolan och tillhopa uppgående till 9,483 kronor 75 öre. 
Emot dessa utgiftsökningar hade departementet icke annat att erinra 
än beträffande de ökade kostnaderna för anordnande av släpjakter, eller 
698 kronor 26 öre. Departementet, som i skolchefens skrivelse icke 
funnit något skäl för överskridandet av denna utgiftspost, ansåge icke 
nämnda belopp böra ersättas med extra anvisade medel, utan i stället 
täckas genom besparingar, som kunde under innevarande år göras genom 
inskränkningar i avseende å ridskolans drift. Det medelsbehov, som i 
sådant fall återstode att fylla, utgjorde tillhopa 8,785 kronor 49 öre.

Med anledning av vad sålunda anförts hemställde departementet, 
att Kungl. Maj:t måtte föreslå riksdagen att å tilläggsstat för år 1920 
bevilj a
dels till gäldande av oförutsedda kostnader för elektri-

fieringsanläggningen vid Strömshokn..................... kronor 9,016: 39
dels ock till täckande av brist å ridskolans anslag för

år 1919 ...................................................................... » 8,785: 49
eller tillhopa kronor 17,801: 88
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Departe- 
me ntschefen.

Intendents- 
depart em en
tets fram
ställning.

Ovannämnda belopp av 7,500 kronor, utgörande konjunkturtillägg 
till vattenfallsstyrelsen, vilken utgift, såsom redan nämnts, bestritts först 
under innevarande år, syntes icke böra anmälas till ersättande i detta 
sammanhang, utan komme departementet att i sinom tid avgiva särskild 
framställning därom.

Då jag vid granskning av de till täckning föreslagna beloppen icke 
funnit anledning till någon erinran, får jag tillstyrka bifall till vad civila 
departementet sålunda föreslagit.

2. Anslaget till kasernutredning samt ved, ljus och vatten.
Ordinarie reservationsanslaget- till .arméns kasernutredning samt ved, 

ljus och vatten var i riksstaten för år 1919 upptaget med 2,307,725 
kronor. Därjämte var till det ordinarie anslagets förstärkning å extra 
stat för samma år anvisat ett förslagsanslag av högst 1,700,000 kronor. 
För ifrågavarande ändamål voro alltså anvisade tillhopa 4,007,725 kronor.

Uti skrivelse den 5 mars 1920 har nu arméförvaltningens inten- 
dentsdepartement anmält, att den bokförda bristen å anslaget till arméns 
kasernutredning samt ved, ljus och vatten för år 1919, sedan det till 
förstärkning av nämnda anslag i riksstaten uppförda förslagsanslag å 
1,700,000 kronor i sin helhet tagits i anspråk, uppginge till 2,864,741 
kronor 63 öre.

Enligt den genom brev den 11 oktober 1918 fastställda staten för 
ifrågavarande anslag, som i riksstaten upptagits till 2,307,725 kronor, 
hade nedannämnda belopp avsetts för bestridande av utgifter för föl
jande ändamål, nämligen:

1) ersättning åt underofficerare med veder
likar för bränsle och lyse ....................................... kronor 291,990: —

2) utgifter för anskaffning och underhåll vid
truppförbanden av kaserninventarier, sängar, säng
kläder, handdukar, gymnastik- och undervisnings
materiel ävensom för transport av nämnda ma
teriel.................................................................................. » 551,153:05

3) utgifter för enahanda ändamål som de un
der 2) angivna ävensom för eldning, belysning, 
vattenförbrukning och renhållning inom kasern
etablissemangen med tillhörande stallar m. m., att
av intendentsdepartementet disponeras ...................... » 1,464,581: 95

Summa kronor 2,307,725: —
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De under ifrågavarande titlar bokförda nettoutgifterna hade för år 
1919 uppgått till följande belopp, nämligen

Kungl. Maj:ts Proposition Nr 33!).

under titel 1)
» » 2)

kronor 276,270: Öl 
» 284,088:23
» 6,312,108: 39» » 3)

kronor 6,872,466: 63

vadan efter avdrag av summan av de båda an
slagen ............................................................................
bristen utgjorde........................................................... kronor 2,864,741: 63.

d 4,007,725: —

Av denna redogörelse framginge, att å titlarna 1) och 2) någon 
brist ej uppstått, utan att bristen uteslutande hänförde sig till titeln 3).

Av de å dönna titel avförda utgifterna vore efter avdrag av infly
tande uppbörd kostnader till belopp av 5,357,142 kronor 27 öre be
stridda av truppförbanden och ett belopp av 954,966 kronor 12 öre ut
givet av intendentsdepartementet. Uti sistnämnda summa inginge dels 
ett för anskaffning i England av bomullsväv för tillverkning av säng
klädespersedlar utbetalt belopp av 476,182 kronor 11 öre, dels merkost
nader för bränsle och lyse vid arméförvaltningen in. fl. myndigheter och 
skolor, uppgående 'till sammanlagt 165,403 kronor 24 öre, vilka kost
nader, enligt vad Kungl. Maj:t och riksdagen medgivit, skulle bestridas 
från det till förstärkning av kasernutredningsanslaget beviljade anslaget, 

. dels ock ett belopp av 101,648 kronor 25 öre, utgörande ersättning för 
från arméns förråd till vissa fabrikanter utlämnad ull för tillverkning av 
sängfiltar.

Den huvudsakligaste anledningen till anslagets överskridande under 
år 1919 Ange, liksom under de närmast föregående åren, tillskrivas de 
oerhört stegrade prisen å eldnings- och belysningsämnen.

Till täckande av den sålunda uppkomna bristen lämnade de i inne
varande års riksstat uppförda anslagen till kasernutredning, intendentur- 
fordon m. in. samt till bränsle, lyse, vatten, renhållning och tvätt vid 
truppförbanden icke någon som helst tillgång. Prisen å bränsleämnen 
visade för närvarande icke någon tendens till nedgång, utan snarare en 
fortgående ökning. Av den här omnämnda bomullsväven vore emeller
tid en del avsedd att användas för tillverkning av filtöverdrag. Av inne
varande års anslag för anskaffande av dylik materiel, 220,000 kronor, 
vore ett belopp av omkring 40,000 kronor disponerat för själva arbets-
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kostnaden för tillverkningen av 31,500 st. filtöverdrag till ett pris av 
1 krona 27 öre för överdrag. Återstående beloppet, 180,000 kronor, 
jämte det belopp, 220,000 kronor, som utgjorde 1919 års anslag och 
vilket redan tagits i anspråk för ändamålet, lämnade tillgång till gäldande 
av materielkostnaden för ifrågavarande överdrag efter ett beräknat pris 
av 12 kronor 73 öre för överdrag. För övertagande från kasernutred- 
ningsanslaget av bomullsväv till ett värde 180,000 kronor och täckande 
av brist i 1919 års kasernutredningsanslag till motsvarande belopp läm
nade således anslaget till filtöverdrag tillgång.

Utöver den här ovan omförmälta bokförda bristen å 2,864,741 kro
nor 63 öre tillkomme ytterligare några belopp, som, med hänsyn till 
den vid 1920 års ingång skedda omläggningen av vissa anslag under 
fjärde huvudtiteln, syntes böra tagas i beaktande, då det gällde att täcka 
brist å förevarande anslag.

Enligt ett skrivelsen bifogat sammandrag uppginge truppförbandens 
behållningar å det till deras disposition ställda kasernutredningsanslaget, 
kol. 93, till 230,703 kronor 89 öre eller, efter avdrag av brist å vissa 
truppförbands anslag, 8,245 kronor 97 öre, till 222,457 kronor 92 öre. 
Sistnämnda belopp utgjorde egentligen en departementets skuld till trupp
förbanden och syntes böra inräknas i den brist å anslaget, för vars 
täckande särskilda medel komme att äskas.

Därjämte hade kommendanten i Boden hos departementet anmält, 
att kasernutredningsanslaget för slitning av materiel, som under de se
nare åren varit utlämnad till Norrbottens försvarsområde eller till i Bo
dens fästen förlagda skyddstrupper, tillgodoförts ersättning från neutrali- 
tetsanslagen med sammanlagt 199,986 kronor 6 öre, men att åtgärder 
för materielens komplettering eller iståndsättning ännu icke vidtagits. 
Då innevarande års anslag till kasernutredning, intendenturfordon m. in. 
icke lämnade tillgång till bestridande av ifrågavarande kostnad, som 
rätteligen bort bestridas av föregående års kasernutredningsanslag, men 
å andra sidan de erforderliga kompletterings- och reparationsåtgärderna 
vore av sådan beskaffenhet, att de icke gärna kunde uppskjutas till eu 
avlägsen framtid, torde vara nödvändigt att redan nu begära medel för 
täckande av ifrågavarande brist.

Om man sålunda till den bokförda bristen 2,864,741 kronor 63 öre 
lade de två senast omnämnda beloppen (222,457: 92 + 199,986: 06), upp
ginge totalbristen å anslaget till 3,287,185 kronor 61 öre.

På grund av vad sålunda anförts hemställde intendentsdepartemen- 
tet att Kungl. Maj:t måtte för täckande av bristen dels medgiva, att i

Kungl. Maj:ts Proposition Nr 339.
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. första hand finge användas ett belopp av 180,000 kronor av innevarande 
års anslag för överdrag till filtar, dels ock i proposition föreslå riksda
gen att å tilläggsstat för år 1920 anvisa ett anslag av 3,107,185 kro
nor 61 öre.

Vid granskning av intendentsdepartementets förevarande .framställ
ning har jag, med hänsyn till det synnerligen betydande belopp, varmed 
ifrågavarande anslag överskridits, funnit mig böra infordra ytterligare 
upplysningar i ämnet. Uti en med anledning härav inom intendents- 
departementet uppgjord promemoria har meddelats, bland annat, följande:

Bruttoutgifterna vid truppförbanden för eldning, belysning, vatten
förbrukning samt renhållning inom kasernetablissemangen hade uppgått 
till 6,999,486 kronor 10 öre. Nettoutgifterna hade efter en uppbörd av 
1,799,624 kronor 68 öre sålunda uppgått till 5,199,861 kronor 42 öre. 
För mötande av dessa utgifter hade stått till förfogande ett belopp av 
(1,464,581:95 + 1,542,527:70=) 3,007,109 kronor 65 öre, vilka medel 
dock vore avsedda att bestrida åtskilliga andra utgifter, bland annat 
merkostnad för bränsle och lyse för arméförvaltningen m. fl. myndig
heter och skolor. Att angiva i vilken mån utgifter bestritts för de sär
skilda ändamål, varför anslaget vore avsett, läte sig för närvarande ej 
göra, då den statistiska behandlingen av räkenskaperna ännu ej blivit 
verkställd. Man torde dock med den största grad av sannolikhet kunna 
påstå, att de ökade kostnaderna huvudsakligen föranletts av de stegrade 
prisen på eldnings- och belysningsämnen. Såsom upplysande i detta 
avseende kunde framhållas, att t. ex. vid Svea livgarde enligt därifrån 
lämnad uppgift medelpriset för nedannämnda bränsleämnen per hekto
liter och kubikmeter under åren 1914 och 1919 uppgått till följande 
belopp:

Kung!. May.ts Proposition Nr 389.

Under år 1914 Under år 1919
kr. kr.

Antracit III .................. 2: 79 12: 55
Gasverkskoks............... ...............  1: 37 9: 10
Stenkol.......................... ...............  1:94 9: 47
Björkved........................................... 8:35 24: 50
Barrved......................... ................... 7:09 18: —

Enligt meddelande från socialstyrelsen utgjorde indextalen för 
bränsle och lyse, om juli månad 1914 angåves lika med 100, för föl
jande tider under år 1919:

Bihang till riksdagens protokoll 1920. 1 samt. 288 höft. (Nr 889). 887 so 2
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1 januari 1919...................... .................... 381
1 april » ■...................... .................... 367
1 juli » ...................... .................... 326
1 oktober » ...................... .................... 294
1 januari 1920...................... .................... 307

Såsom en medverkande orsak till de ökade kostnaderna syntes ytter
ligare böra framhållas, att trupp förbanden måst under år 1919 i större 
utsträckning än under år 1914 för uppvärmning av kasernetablissemangen 
använda ved i stället för antracit och koks.

Under hänvisning till vad i ärendet förekommit finner jag mig böra 
tillstyrka, att till riksdagen avlåtes framställning om anvisande av 
3,107,185 kronor 61 öre för täckande av den å förevarande anslag upp
komna bristen.

3. Anslaget till arméns sjuk- och veterinärvård samt hovbeslag in. in.
Förevarande anslag var i riksstaten för år 1919 upptaget med 

585,275 kronor. Därjämte var för anslagets förstärkning å extra stat 
för samma år uppfört ett förslagsanslag av högst 203,700 kronor.

Enligt den av Kungl. Maj:t fastställda staten för det ordinarie an
slagets användande var detta fördelat sålunda:

Arméns sjuksköterskekår ....
Arméns tandvård ................
För sanatorievård åt person}
Truppsjukvårdsanslaget........
Truppveterinärvårdsanslaget.

. kronor 34,260: —
» 8,500: —

vid armén ................. 75,000: —
167,850: 70

» 126,755: 18
veterinärvårdsanslag . » 172,909: 12

Summa kronor 585,275: —

Uti skrivelse den 5 mars 1920 har nu arméförvaltningens sjukvårds
styrelse anmält, att jämväl under år 1919 brist uppstått å truppsjuk
vårds- och truppveterinärvårdsanslagen.

De uppgifter rörande de båda anslagens ställning, som ingivits från 
truppförbanden, hade ännu icke kunnat underkastas någon ingående 
granskning, varför måste förutskickas möjligheten av avvikelser, sedan 
den slutliga granskningen av trupp förbandens årsräkenskaper blivit verk
ställd. Av uppgifterna framginge emellertid, att å truppsjukvårds- och 
truppveterinärvårdsanslagen vid de flesta truppförband uppstått brister,
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vilka sammanlagt vippgalge till ett belopp av i runt tal 245,000 kronor. 
Vid vissa truppförband funnes dock reservationer å tillsammans i runt 
tal 45,000 kronor. Likaledes framginge av dessa uppgifter, att vissa 
truppförband, som vid 1919 års ingång haft reservationer å nämnda an
slag, under året fått dessa minskade med ett belopp av i runt tal 27,000 
kronor.

Uti skrivelse den 7 februari 1919 angående täckande av de brister 
å reservationsanslaget till arméns sjuk- och veterinärvård samt hovbe
slag m. m., som uppkommit under år 1918, hade sjukvårdsstyrelsen på 
anförda skäl hemställt, att Kungl. Magt måtte föreslå riksdagen att an
visa medel till täckande av såväl den under år 1918 uppkomna bristen 
å truppsjukvårds- och truppveterinärvårdsanslagen, sedan det å tilläggs- 
stat för år 1918 uppförda förstärkningsanslaget tagits i. anspråk, som 
ock det belopp, varmed vid 1918 års ingång befintliga reservationer å 
nämnda anslag under år 1918 minskats.

I det till Kungl. Maj:ts proposition (nr 140) till 1919 års riksdag 
angående anvisande av anslag å tilläggsstat för år 1919 under fjärde 
huvudtiteln för täckande av under år 1918 uppkomna brister å vissa 
ordinarie reservationsanslag bilagda protokollet hade statsrådet och che
fen för lantförsvarsdepartementet anfört, att med hänsyn till den vid 
arméns truppförband och formationer tillämpade självhushållningsprin- 
cipen de vid vissa truppförband förefintliga reservationerna icke borde 
tagas i anspråk för täckande av den för övriga truppförband å anslaget 
uppkomna bristen. En följdriktig tillämpning av samma princip syntes 
jämväl påkalla, att ersättning bereddes de truppförband, vid vilka de 
för fyllande av brister å sjukvårds- och veterinärvårdsutrustningen sam- 
mansparade reservationer på grund av kristiden och influensaepidemien 
blivit helt eller delvis förbrukade. Statsrådet hade därför ansett sig böra 
tillstyrka den av sjukvårdsstyrelsen gjorda framställningen. I enlighet 
härmed hade också Kungl. Maj:t äskat erforderligt belopp för täckande 
av de under år 1918 uppkomna bristerna å truppsjukvårds- och trupp
veterinärvårdsanslagen, vilket belopp jämväl av riksdagen beviljats.

Med stöd av dettfi uttalande samt Kungl. Maj:ts proposition i ämnet 
ävensom riksdagens härav föranledda beslut hade sjukvårdsstyrelsen an
sett sig böra som brist å 1919 års reservationsanslag till arméns sjuk- 
och veterinärvård samt hovbeslag m. in. anmäla ej mindre det belopp, 
vartill sammanlagda bristerna å truppsjukvårds- och truppveterinärvårds
anslagen för år 1919 uppgått eller tillhopa 245,000 kronor, utan även 
det belopp i runt tal 27,000 kronor, varmed vid 1919 års ingång be
fintliga reservationer å dessa anslag blivit under året minskade eller alltså
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tillhopa 272,000 kronor, vilken siffra med hänsyn till de i vissa avseen
den obestämda uppgifterna borde avrundas uppåt till 275,000 kronor.

Från detta belopp borde dock dragas det belopp av 203,700. kro
nor, som av 1918 års lagtima riksdag anvisats såsom förslagsanslag, 
högst, till förstärkning av reservationsanslaget till arméns sjuk- och 
veterinärvård samt bovbeslag m. m. och vilket belopp under år 1919 
genom överföring uti arméförvaltningens räkenskaper tillförts sjukvårds
styrelsens andel av sjukvårdsanslaget för att av styrelsen fördelas på de 
truppförband, vilka, sedan 1919 års anslagsställning blivit slutligt känd, 
kunde befinnas vara i behov av förstärkning av resp. anslag. Den brist, 
som sålunda återstode att täcka, skulle alltså uppgå till ett belopp av 
(275,000—203,700=) 71,300 kronor, vilket belopp borde avrundas uppåt 
till 72,000 kronor.

Visserligen komme sjukvårdsstyrelsens andel av sjukvårdsanslaget 
att för år 1919 visa ett överskott även sedan ovan omförmälda belopp, 
203,700 kronor blivit använt, men detta överskott både redan genom 
träffade avtal angående leveranser av sjukvårds- och veterinärvårds- 
materiel i huvudsak blivit av styrelsen disponerat.

Beträffande orsakerna till den uppkomna bristen finge sjukvårds
styrelsen hänvisa till, vad styrelsen i detta ämne anfört uti sin före- 
nämnda skrivelse den 7 februari 1919 angående täckande av brister å 
reservationsanslaget till arméns sjuk- och veterinärvård samt hovbeslag 
in. m. De av styrelsen i nämnda skrivelse anförda skäl vore allt fort
farande gällande. Visserligen kunde den influensaepidemi, som härjat 
under senare delen av år 1918 och inpå år 1919, icke hava så väsent
ligt inverkat på sjukvårdskostnaderna under detta senare år som under 
1918, men utan inflytande hade den likväl icke varit, enär den som 
sagt fortfarit under en del av år 1919. Vid en del truppförband hade 
dessutom vissa av 1918 års epidemi föranledda kostnader kunnat gäldas 
först under år 1919 och sålunda kommit att drabba detta års anslag.

Med anledning av vad sålunda anförts hemställde sjukvårdsstyrelsen, 
att Kungl. Maj:t måtte föreslå riksdagen, att den under år 1919 upp
komna bristen å truppsjukvårds- och truppveterinäfvårdsanslagen, 245,000 
kronor, ävensom det belopp, 27,000 kronor, varmed vid 1919 års in
gång befintliga reservationer å nämnda anslag under år 1919 minskats, 
tillsammans i runt tal 275,000 kronor, måtte, sedan det förslagsanslag 
å 203,700 kronor, som till förstärkning av reservationsanslaget till arméns 
sjuk- och veterinärvård samt hovbeslag m. m. uppförts å 1919 års stat, 
tagits i anspråk, eller tillsammans 72,000 kronor, 'täckas av det i propo
sition till innevarande års riksdag å tilläggsstat till täckande av brister 
å vissa reservationsanslag uppförda förslagsanslaget.
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Under åberopande av vad sålunda i ärendet förekommit, finner jag mig 
böra tillstyrka, att erforderliga medel eller tillhopa 72,000 kronor äskas av 
riksdagen för täckande av deu å förevarande anslag under år 1919 upp
komna bristen, ävensom för ersättande av det belopp, varmed de vid 
vissa truppförband förefintliga reservationer under samma år minskats. 
1 likhet med vad under år 1918 var fallet, hava berörda reservationer, 
enligt vad jag inhämtat, jämväl under sistlidet år måst tagas i anspråk 
huvudsakligen för bestridande av de utav influensaepidemien föranledda 
kostnader.

Sammanfattning.
De brister, för vilkas täckande anslag nu skulle av riksdagen äskas, 

utgöra således:

å anslaget till ridskolan m. m. ........................ kronor 17,801: 88
» anslaget till arméns kasernutredning samt

ved, ljus och vatten ..................................... » 3,107,185: 61
» anslaget till arméns sjuk- och veterinärvård

samt hovbeslag m. m..................................... » 72,000: —
eller tillhopa kronor 3,196,987: 49

För täckande av dessa brister torde ett anslag av i jämnt krontal 
3,196,988 kronor böra äskas å tilläggsstat för innevarande år.

Jag får alltså hemställa, det täcktes Eders Kungl. Maj:t föreslå 
riksdagen

att för täckande av de å förenämnda ordinarie reservationsanslag 
för år 1919 uppkomna brister å tilläggsstat för år 1920 under fjärde 
huvudtiteln anvisa ett förslagsanslag av högst 3,196,988 kronor.»

Till denna, av statsrådets övriga ledamöter bi
trädda hemställan täcktes Hans Maj:t Konungen lämna 
bifall; och skulle till riksdagen avlåtas proposition av 
den lydelse, bilaga till detta protokoll utvisar.

Ur protokollet:
W. G. O. Montgomery.

Departo-
montschofen.
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